
     Silkeborg den 18. nov. 2023 

Til Regionsrådet 

 

Foreningen ”Støt Silkeborg Sygehus” vil med dette høringssvar appellere til jeres sunde fornuft samt til 

jeres samvittighed over for alle svage, kronisk syge samt ældre medborgere i Region Midt. 

 

Tænk sig – hvis det kunne lade sig gøre, at Silkeborg bevarede alle 34 medicinske senge, bevarede Nisa 

sengene, bevarede akutlægebilen, bevarede akutafdelingen – ja bevarede Silkeborg Regionshospital som 

det udviklingssygehus det er lige nu, og som formentlig vil være helt i tråd med det nære sundhedsvæsen, 

som Sundhedsstrukturkommisionen formentlig kommer frem til i starten af 2024. 

Alt dette samt de øvrige millioner der står i sparekataloget vi skal spare. Tænk sig hvis vi helt kunne undgå 

denne sparerunde. 

 

Vores forening er af den overbevisning af denne øvelse godt kan lade sig gøre, såfremt vi retter os efter 

anvisningerne/konklusionerne i den rapport vi alle venter spændt på. 

Det er en rapport af denne kaliber og kvalitet, vi alle havde en forventning om Region Midt selv havde 

iværksat og betalt for i forbindelse med Budgetforliget og dens udmøntning. Alt andet er uværdigt, 

udemokratisk og noget sjusk med skatteborgernes penge. 

Det er ligeledes stærkt kritisabelt, at Regionen laver en høringsrunde på 14 dage, når det er så vigtigt og 

stort et emne der skal bearbejdes. Det er ligeledes stærkt kritisabelt, når administrationen ikke laver 

beregninger på de mange følgevirkninger og ekstra omkostninger budgetforliget medfører 

Det er også stærkt kritisabelt/uværdigt, når borgerne får afslag fra Regionen om at få aktindsigt i 

beregningsgrundlagene for besparelserne på 25 – 40 mio. kr. Det vil sige vi borgere kan konkludere, at 

Regionen har lavet en endelig beslutning ud fra ikke endelige dokumenter. Det er da ikke betryggende !!! 

 

For Regionen havde 187.000 kr. ikke haft den store betydning for at kunne bringe et budget i balance, men 

for vores lille forening er det selvsagt mange penge, men rosværdigt at almindelige borgere er parate til at 

yde så stort et offer for at få sandheden frem, og forhåbentlig være med til at spare regionen for et tre 

cifret millionbeløb til gavn for os alle.  

 

Det er vort håb, at I alle grundigt vil gennemgå den delrapport fra HBS-economics, som foreningen har 

bestilt. 

Delrapporten er første del, at den samlede rapport, som i vil modtage omkring den 16. dec. I har så nogle 

dage til at se rapporten i dens helhed samt skabe jer et unikt overblik over de muligheder, vores region har 

for at skabe et nyt og forbedret sundhedsvæsen formentlig uden at skulle spare en´ eneste krone. 

 

Hvem er så HBS-economics:  

 

HBS-economics er en økonomisk konsulentvirksomhed, der yder uafhængig rådgivning til offentlige 

myndigheder, organisationer og private virksomheder. Ved at bygge bro mellem dyb viden, empiriske 



resultater og politisk virkelighed giver de råd og analyser, der er nemme at anvende, veldokumenterede og 

tydeligt kommunikeret.  

De har en mission om at yde rådgivning og analyser af højeste kvalitet, så kunderne kan træffe 

beslutninger, skabe forandringer og sætte nye dagsordener, der forbedrer samfundet. 

De vil være det økonomiske konsulenthus i Norden, som er bedst til at yde rådgivning og analyser, der kan 

bygge et bedre samfund. 

Deres værdier er – Faglig ekspertise – Troværdighed – Implementerbarhed. 

Af kunder kan i udpluk nævnes: Københavns Universitet, Nordisk Ministerråd, Dansk Energi, Djøf, Dansk 

Industri, Novo Nordisk Fonden, Ørsted, Siemens, Maersk, Telia, Grundfos, Leo, Lundbeck, Vestas, 

Skatteministeriet, Erhvervsministeriet, Beskæftigelsesministeriet, Undervisningsministeriet, Miljø- og 

fødevareministeriet, Uddannelses- og Forskningsministeriet, Energistyrelsen samt Konkurrence og 

Forbrugerstyrelsen.  

   

Konsulentfirmaet har fået materiale fra Regionen, men indhenter også selv tal fra ministerier m.v. 

Ud over dette katalog fra HBS-economics er der også mange andre faglige og menneskelige omkostninger, 

som regionen heller ikke har taget højde for i sparekataloget. 

 

Fjernelse af de medicinske senge vil helt sikkert for de årligt 4.100 patienter øge utrygheden, forlænge 

transporttiden, forlænge indlæggelsestiden samt forringe behandlingen, da 27 færre sygeplejersker skal 

løfte samme opgave. Det giver ingen mening sammenholdt med statistikken, som netop viser at antallet af 

ældre borger stiger og får komplekse sygdomsforløb. Alt dette vil sammenholdt med flytninger, 

byggeudgifter, transportudgifter m.v. helt sikkert eliminere besparelsen.  

 

Fjernelse af Akutlægebilen i Silkeborg, Djursland, Lemvig og Ringkøbing kommer til at koste menneskeliv. 

Det bliver ikke bare menneskeliv blandt ældre borgere, men også menneskeliv blandt børn. 

Når man fjerner disse biler glemmer man de store forøgede omkostninger der vil være blandt de 

resterende biler, som kommer til at køre langt mere og i længere tid. Herved bliver besparelsen ædt op. 

Hertil kommer den forøgede responstid, som vil true patientsikkerheden, og forøge udgiften til 

kommunens akutfunktioner. Akutlægebilen i Silkeborg hører til de mest brugte. Her er der heller ingen 

beregninger i sparekataloget. 

 

Fjernelse af Nisasengene er også helt uforståeligt. Selv tidligere direktør Ole Thomsen opgav denne proces, 

ved seneste sparerunde, da han ved selvsyn i Silkeborg kunne se det tåbelige og nærmeste umulige i at 

flytte disse senge. Det er medarbejdere, som har opbygget 15 års erfaring og gennemgået 

specialuddannelse på området, som nu går tabt.  

Man burde i stedet for at flytte og nedskære sengene, lade dem blive i Silkeborg og udvide kapaciteten. 

I dag får de store million tilskud fra andre regioner, og vi kunne med fordel oprette flere senge, såfremt 

Hammel Neurocenter kunne udvide deres kapacitet med 2 senge. Det er for øvrigt også stærkt tvivlsomt, 

om Sundhedsstyrelsen kan acceptere en sådan flytning og nedeskalering 

 



Det bliver også en kraftig kvalitetsforringelse, når man vil fjerne rygoperationer fra Silkeborg. Det bliver 

AUH som skal overtage disse. AUH beder i forvejen Silkeborg om hjælp, da de ikke på nuværende tidspunkt 

kan klare dem de pt. har. 

  

Lad os nu beholde det vi har i dag, så vi også fremadrettet kan være landets bedste uddannelsessted for ca. 

100 yngre læger årligt. Denne uddannelse står vi til at miste, selvom Regionen prøver at bilde jer 

Regionsrådsmedlemmer noget andet ind. Der kan ikke forblive uddannelsesstillinger i Silkeborg uden 

intensiv afdeling og uden akutte patienter. Det er misvisende når administrationen siger noget andet. Bare 

ved dette indgreb mister vi et tocifret million beløb. Nej – vi skal vedblive at være det udviklingssygehus vi 

blev skabt til, så vi også fremadrettet kan udvikle nye, bedre og smartere måder at gøre tingene på. Det er 

på denne vej, vi skal skabe fremtidens sundhedsvæsen og effektive sygehuse, hvor arbejdsmiljøet er i 

højsædet, hvor medarbejdertilfredsheden er i top, hvor patienttilfredsheden er i top, - og ikke mindst 

økonomien er i balance.  

 

Lad os i stedet slanke den administrative ledelse i Regionen, så vi som de øvrige regioner også kun har tre 

direktører, hvoraf den ene er lægefaglig. Lad os slanke den administrative sektor ved afskedigelse af 

personale samt slanke den journalistiske gren med 20 ansatte. Her kan man allerede hente et tocifret mio. 

beløb. 

 

Vores forening og mange i Silkeborg har fået det indtryk, at administrationen kun oplyser det, der er 

nødvendigt, for at få regionspolitikerne til at stemme ja til besparelserne. Mange nødvendige oplysninger 

kommer ikke frem, men holdes skjult. Således må man konstatere, at regionspolitikerne stort set intet har 

haft at vælge imellem, da administrationen kun kommer med de spareforslag, administrationen mener skal 

gennemføres. Besparelserne i Silkeborg har tidligere været fremført og massivt afvist af regionsrådet senest 

i 2015, bliver nu genfremsat, da administrationen har skønnet, at regionen har en svagere 

regionsrådsformand. Administrationen oplyster ikke regionspolitikerne om, at samme forslag blev massivt 

forkastet i 2015 – bl.a. af den tidligere regionsrådsformand. 

 

Når i har læst del- og helrapporten fra HBS-economics går vi gerne i dialog om alternative løsningsforslag, 

og yderlig samarbejde, som I blandt andet selv har beskrevet i jeres egen udviklingsplan for 

Regionshospitalet i Silkeborg.  

 

Det som ligger lige til højrebenet, og som er den mest fornuftige løsning i den aktuelle situation er at 

udsætte beslutningerne om Regionshospital Silkeborgs fremtid samt Akutlæge bilernes skæbne til efter 

Sundhedsstrukturkommisionens forslag til foråret 2024. Denne løsning kan alle leve med, og I vil alle få stor 

respekt for beslutningen i hele Region Midt. Hvis I derimod tvinger afgørelsen igennem trods en rapport 

som modbeviser resultatet af udmøntningen, og som viser sig at gå imod Sundhedsstrukturkommisionen 

forslag, så bliver det en ”dyr” fornøjelse for dem som har stemt for Budgetforliget den 20. dec. 2023. 

 

Dette høringssvar bliver efterfølgende bilagt delrapporten fra HBS-economics. 

 

 

I er altid velkommen til at kontakte undertegnede for yderligere spørgsmål. 



 

På vegne af foreningen ”Støt Silkeborg Sygehus” (2.200 betalende medlemmer og ca. 14.000 følgere på FB) 

 

Poul Berggreen 

Formand 

Tlf. 21846087 

Mail: po.berggreen@gmail.com 

 

 

 


